دور بيئة العمل الداخلية في تحقيق الالتزام التنظيمي (دراسة ميدانية على موظفي أمانة محافظة جده) إعداد الطالبة: عبير بنت حسن بن يحي الزهراني اشراف الدكتور/احمد بن صالح الهزايمة المستخلص

هدفت الدراسة الحالية إلى التعرف على دور البيئة الداخلية لأمانة محافظه جدة، (المشاركة في اتخاذ القرارات، جماعة العمل، الاتصالات الإدارية) على الالتزام التنظيمي.

اتبعت هذه الدراسة الميدانية المنهج الوصفي التحليلي، ولتحقيق أهدافها وجمع البيانات الضرورية تم تصميم استبيان يحتوي على (٤٣) فقرة وتحليلها وفقاً للأساليب الإحصائية اللازمة، وقد تم توزيع (٥٠٠) استبيان على موظفي أمانة محافظة جدة باستخدام العينة العشوائية، وكان عدد الاستبيانات السليمة والمستوفاة للتحليل (٣٨٥) استبيان.

أظهرت نتائج الدراسة: أن إجمالي إجابات عينة الدراسة حول المتغير المستقل (البيئة التنظيمية الداخلية بأبعادها) ايجابية وكذلك إجمالي متوسط استجابات أفراد عينة الدراسة حول محور الالتزام التنظيمي بصفة عامة كان إيجابي، وتوصلت الدراسة الى وجود علاقة طردية بين بيئة العمل الداخلية ومستوى الالتزام التنظيمي، وأن الالتزام العاطفي أكثر الأنماط السائدة في أمانة محافظة جده، وانه لا يوجد فروق في مستوى الالتزام التنظيمي في أمانة جدة تعزى لمتغير العمر أو سنوات الخبرة بينما توجد علاقة طردية ضعيفة القوة بين المؤهل العلمي ومستوى الالتزام التنظيمي لموظفي أمانة جدة.

أوصت الدراسة القيادات الإدارية بتنمية الالتزام التنظيمي، وتدعيم إشراك العاملين في اتخاذ القرارات، والاهتمام بجماعات العمل لما لها من دور في أداء المهام بصورة فعالة، وتعزيز دور الاتصالات الإدارية لما لها من أهمية.

The Role of Internal Work Environment on the Organizational Commitment

Field Study Upon Jeddah Municipality Staff

Prepared by: Abeer Hassan Yeha Alzahrani

Dr. Ahmed Saleh Al Hazaymeh

ABSTRACT

This study aims to recognize the role of the internal work environment in Jeddah Municipality (i.e., participation in decision-making process, collective work, administrative communications) in organizational commitment.

The study has employed the analytical descriptive approach. To this aim, and collect the necessary data and information, a questionnaire composed of 43 paragraphs has been designed and analyzed according to the necessary statistical tools and instruments. The questionnaire has been rolled over Jeddah Municipality personnel using the random sample. Only 385 proper questionnaires, which have satisfied the criteria of analysis, come back.

Findings of the study revealed the following. Total responses provided by members of the sample group to the independent variable (that is, internal organizational environment with its dimensions) have been positive. Also, the total average responses provided by members of the sample group to the topic of organizational commitment in general have been positive. The study has concluded a direct relationship between the internal work environment on one hand and the level of organizational commitment on the other. Emotional commitment has been the most prevalent patterns in Jeddah Municipality. As well, there are no differences in the level of organizational commitment in Jeddah Municipality, which may be attributed to the variable of age or years of experience. Meanwhile, there is a weak direct relationship between the academic qualification and the level of organizational commitment of Jeddah Municipality.

The study has made a number of recommendations as follows. Administrative leaderships shall develop the organizational commitment; support participation of staff in the decision-making process; reinforce work groups because of its role in effectively performing tasks and duties; and cement the role played by administrative communications for its significance.